

Syrská arabská republika
Informace OAMP,
12. února 2026

Aktuální situace Kurdů v Sýrii

Tento dokument byl vypracován v souladu se Zprávou Agentury EU pro azyl o metodologii informací o zemích původu (2023)¹ v čase omezeném datem vydání na základě uznávaných a relevantních veřejně dostupných informací, případně na základě informací získaných od dalších orgánů státní správy nebo partnerských úřadů členských států Evropské unie a přidružených států, zveřejněných či získaných do vypracování tohoto dokumentu. Zdroje informací jsou v textu uvedeny ve formě poznámek a kompletního seznamu zdrojů včetně příslušných internetových odkazů. Dokument obecně popisuje určitou situaci nebo problematiku a není vyčerpávající ve vztahu k žádné konkrétní žádosti o mezinárodní ochranu. Tento dokument nevyjadřuje postoj České republiky k dané zemi nebo problematice.

Kurdská populace, čítající přibližně 2 až 2,5 milionu osob, představuje největší etnickou menšinu v Sýrii. Kurdové tvoří až 10 % předválečné populace, která dosahovala asi 23 milionu obyvatel. Kurdská populace se soustředí především v severovýchodní části země. Menší komunity žijí také v některých čtvrtích měst Rakka, Aleppo a Damašek.²

V severovýchodní Sýrii vznikl v roce 2012, v souvislosti s občanskou válkou, de facto autonomní politický útvar zvaný Rojava (kurdsky „západ“). Od roku 2023 nesl oficiální název Demokratická autonomní správa severní a východní Sýrie (Democratic Autonomous Administration of North and East Syria – DAANES).³ Tuto autonomii však neuznal ani režim Bašára Asada, ani současná prozatímní vláda. Kontrolu nad územím DAANES vykonávala ozbrojená koalice Syrských demokratických sil (SDF).⁴ DAANES se skládal ze tří samosprávných regionů: oblasti Džazíry v provincii Hasaka a oblastí Afrín a Ajn al-Arab (kurdsky Kobani) v provinciích Aleppo a Rakka. Správním centrem se stalo město Kámišlí.⁵

V souvislosti s pádem režimu Bašára Asada v prosinci 2024 podepsala nová prozatímní vláda 10. března 2025 s SDF dohodu o jejich začlenění do institucí syrského státu. Podle dohody a na základě návazných společných jednání mělo být začlenění všech vojenských i civilních struktur dokončeno do konce roku 2025. Pod kontrolu Damašku měla rovněž přejít vězení a tábory, v nichž jsou zadržováni příslušníci tzv. Islámského státu (IS) a jejich rodiny.⁶

Prozatímní vláda vnímala dohodu jako krok směrem k systému centralizovaného státu. Zástupci kurdské správy však v dubnu 2025 uvedli, že požadují federativní uspořádání země, které by umožnilo existenci regionální autonomie a vlastních bezpečnostních složek.⁷ V průběhu roku 2025 navzdory březnové dohodě mezi prozatímní vládou a SDF nadále docházelo k občasným ozbrojeným střetům, což komplikovalo probíhající vyjednávání.⁸

¹ EUAA, *Country of Origin Information (COI) Report Methodology*, únor 2023, [url](#)

² Dánsko, Danish Immigration Service, *Syria – Situation of Certain Groups*, prosinec 2025, [url](#), s. 31

³ Velká Británie, Home Office, *Country Policy and Information Note; Syria: Kurds and Kurdish areas*, prosinec 2025, [url](#), s. 22, 28–29

⁴ Velká Británie, Home Office, *Country Policy and Information Note; Syria: Kurds and Kurdish areas*, prosinec 2025, [url](#), s. 22, 28–29; ČTK, *Syrská armáda dobyla z rukou kurdských sil velké ropné pole a největší přehradu*, 18. ledna 2025

⁵ ČTK, *Mírová jednání mezi syrskými Kurdy a vládou zcela selhala, tvrdí Kurdové*, 20. ledna 2026

⁶ ČTK, *Syrská vláda podepsala dohodu se syrskými Kurdy o jejich začlenění*, 10. března 2025

⁷ ČTK, *Syrští Kurdové požadují federativní uspořádání země*, 10. dubna 2025

⁸ ICG, *Crisis Watch: Syria, August 2025*, srpen 2025, [url](#); ICG, *Crisis Watch: Syria, September 2025*, září 2025, [url](#)

K 7. říjnu 2025 obě strany uzavřely novou dohodu o příměří a dosáhly rovněž nové předběžné dohody o integraci ozbrojenců SDF do syrské armády. Příslušníci složek kurdské vnitřní bezpečnosti měli být začleněni do sil ministerstva vnitra.⁹ V následujících měsících však proces integrace SDF do státních struktur stagnoval a znovu docházelo k občasným ozbrojeným střetům.¹⁰

Konflikt mezi oběma stranami vy eskaloval v lednu 2026 v důsledku vypršení lhůty stanovené prozatímní vládou pro integraci SDF do státních struktur a pro deklarovaný cíl znovu získat plnou kontrolu nad severovýchodní Sýrií.¹¹ Syrská armáda 6. ledna ostřelovala kurdské čtvrti Šajch Maksúd a Ašrafija ve městě Aleppo. K útokům došlo jen dva dny poté, co se vedení SDF sešlo s představiteli syrské armády v Damašku k pokračování rozhovorů, ty však podle zdrojů nepřinesly výraznější pokrok. Obě strany se navzájem obvinily z rozpoutání bojů.¹²

K 10. lednu se kurdští bojovníci ze sporných čtvrtí evakuovali a vládní jednotky převzaly kontrolu nad celým městem. Pětidenní boje, které zdroje označily za nejtvrdší od pádu režimu Bašara Asada, si vyžádaly životy nejméně 60 osob a vysídlení asi 155 tisíc osob.¹³ Do konce ledna se situace ve dříve sporných čtvrtích stabilizovala a 90 % vysídlených osob se vrátilo.¹⁴ Ve dnech 16. a 17. ledna vládní síly dobyly poslední oblasti kontrolované SDF na východě provincie Aleppo a následně rozšířily ofenzivu do provincií Rakka a Dajr az-Zaur.¹⁵

Prezident Ahmad Šara zároveň 17. ledna vydal dekret, kterým uznal národní práva Kurdů a kurdštinu prohlásil vedle arabštiny za úřední jazyk. Dekret také zrušil opatření, jež v roce 1962 zbavilo mnoho Kurdů syrského občanství, a přiznal občanství všem dotčeným obyvatelům, včetně těch, kteří byli dříve registrováni jako osoby bez státní příslušnosti. Zároveň uznal kurdský Nový rok (Newroz) jako státní svátek. Zástupci Kurdů však dekret označili za nedostatečný s tím, že práva Kurdů by měla být chráněna ústavou.¹⁶

K 18. lednu se zástupci prozatímní vlády a SDF dohodli na příměří, podle kterého prokurdské milice zahájily stahování z oblastí v provinciích Rakka a Dajr az-Zaur do provincie Hasaka. Navzdory příměří ale boje pokračovaly.¹⁷ Příměří bylo 24. ledna prodlouženo o dalších 15 dní s výzvou, aby SDF složily zbraně a předložily plán integrace do syrské armády.¹⁸

V rámci příměří převzala syrská armáda kontrolu nad táborem Al-Húl (al-Hol), kde jsou zadržovány tisíce osob, převážně rodinných příslušníků členů IS. SDF, které tábor spravovaly

⁹ ČTK, *Syrští Kurdové oznámili dosažení předběžné dohody s vládou o svém začlenění*, 13. října 2025; ICG, *Crisis Watch: Syria, October 2025*, říjen 2025, [url](#)

¹⁰ ICG, *Crisis Watch: Syria, November 2025*, listopad 2025, [url](#); ICG, *Crisis Watch: Syria, December 2025*, prosinec 2025, [url](#)

¹¹ ACCORD, *Information collection on developments regarding the SDF and Kurdish areas*, 3. února 2026, [url](#)

¹² ACCORD, *Information collection on developments regarding the SDF and Kurdish areas*, 3. února 2026, [url](#); ČTK, *Syrská armáda prohlásila kurdské čtvrti Halabu za vojenské zóny*, 7. ledna 2026;

¹³ ACCORD, *Information collection on developments regarding the SDF and Kurdish areas*, 3. února 2026, [url](#); ČTK, *Syrská armáda oznámila, že ovládla poslední baštu Kurdů v Halabu, ti to popřeli*, 10. ledna 2026; ICG, *Crisis Watch: Syria, January 2026*, leden 2026, [url](#)

¹⁴ ACCORD, *Information collection on developments regarding the SDF and Kurdish areas*, 3. února 2026, [url](#)

¹⁵ ACCORD, *Information collection on developments regarding the SDF and Kurdish areas*, 3. února 2026, [url](#)

¹⁶ Al Jazeera, *Syria decree grants Kurds new rights, formally recognising Kurdish language*, 17. ledna 2026, [url](#)

¹⁷ ČTK, *Syrská vláda obvinila kurdské síly z porušování příměří, ty to odmítly*, 21. ledna 2026; ČTK, *Prokurdské síly potvrdily dohodu s Damaškem, odchází ze dvou oblastí*, 19. ledna 2026

¹⁸ Reuters, *Syria extends ceasefire with Kurdish forces by 15 days*, 24. ledna 2026, [url](#)

od roku 2019, se odtamtud stáhly 20. ledna v reakci na postup syrské armády.^{19, 20} SDF stále stráží tábor Al-Rúdž (Al-Roj) v severovýchodní Sýrii u hranic s Irákem.²¹

K 30. lednu obě strany uzavřely novou dohodu o příměří, podle níž se kurdské síly postupně začlení do syrské armády a policie. Armáda se má podle dohody stáhnout z bojových linií na severu země, zatímco bezpečnostní síly se mají rozmístit ve městech Hasaka a Kámišlí, která spravují SDF. Úřady na kurdeckém území, které dosud fungovaly de facto nezávisle, mají přejít pod syrské státní instituce.²² Do města Hasaka vstoupily syrské bezpečnostní složky 2. února, o den později vstoupily také do Kámišlí.²³

Podle zprávy UNICEF je humanitární situace v severovýchodní Sýrii v době psaní zprávy nadále komplikovaná. Místní lidé se potýkají s problémy v přístupu k vodě, elektřině či palivu. V provinciích Aleppo, Rakka a Hasaka bylo k 25. lednu evidováno přibližně 170 tisíc vnitřně vysídlených osob.²⁴ Město Kobani zůstává obklíčené syrskými jednotkami, které blokují přísun potravin a léků, přičemž obyvatelé jsou bez dodávek vody a elektřiny.²⁵

Zdroje

Al Jazeera, *Syria decree grants Kurds new rights, formally recognising Kurdish language* [Dekret v Sýrii uděluje Kurdům nová práva a formálně uznává kurdecký jazyk], 17. ledna 2026, <https://www.aljazeera.com/news/2026/1/17/syria-decree-grants-kurds-new-rights-formally-recognising-kurdish-language>, přístup 12. února 2026

Austrian Centre for Country of Origin and Asylum Research and Documentation (ACCORD), *Information collection on developments regarding the SDF and Kurdish areas* [Informace o vývoji situace v souvislosti s SDF a kurdeckými oblastmi], 3. února 2026, <https://www.ecoi.net/en/document/2136132.html>, přístup 12. února 2026

Česká tisková kancelář (ČTK),

Kurdové podle syrské armády opustili tábor, kde byly vězněny rodiny členů IS, 20. ledna 2026

Kurdové se podle nové dohody s Damaškem postupně začlení do syrské armády, 30. ledna 2026

Mírová jednání mezi syrskými Kurdy a vládou zcela selhala, tvrdí Kurdové, 20. ledna 2026

Irák zahájil vyšetřování více než 1300 členů IS převezzených ze Sýrie, 2. února 2026

Prokurdecké síly potvrdily dohodu s Damaškem, odchází ze dvou oblastí, 19. ledna 2026

Syrská armáda dobyla z rukou kurdeckých sil velké ropné pole a největší přehradu, 18. ledna 2025

Syrská armáda oznámila, že ovládla poslední baštu Kurdů v Halabu, ti to popřeli, 10. ledna 2026

Syrská armáda prohlásila kurdecké čtvrti Halabu za vojenské zóny, 7. ledna 2026

Syrská armáda vstoupila do tábora Al-Húl, kde jsou drženy rodiny členů IS, 21. ledna 2026

¹⁹ ČTK, *Syrská armáda vstoupila do tábora Al-Húl, kde jsou drženy rodiny členů IS*, 21. ledna 2026; ČTK, *Kurdové podle syrské armády opustili tábor, kde byly vězněny rodiny členů IS*, 20. ledna 2026

²⁰ USA následně z obav z narušení bezpečnosti zahájily přesun příslušníků IS z věznic a táborů, dosud spravovaných SDF, do Iráku. Přesun se má týkat až 7 tisíc osob. Irácká justice s převezzenými členy IS povede soudní řízení. ČTK, *USA kvůli větší bezpečnosti přesouvají 7000 vězňů z řad IS ze Sýrie do Iráku*, 21. ledna 2026; ČTK, *Irák zahájil vyšetřování více než 1300 členů IS převezzených ze Sýrie*, 2. února 2026

²¹ ČTK, *Sýrie plánuje uzavřít dva detenční tábory s tisíci civilisty napojenými na IS*, 30. ledna 2026

²² ČTK, *Kurdové se podle nové dohody s Damaškem postupně začlení do syrské armády*, 30. ledna 2026

²³ ČTK, *Syrské vládní jednotky vstoupily do města Kámišlí ovládaného kurdeckými silami*, 3. února 2026

²⁴ UNICEF, *Syrian Arab Republic – Humanitarian Flash Update #4*, 29. ledna 2026, [url](#), s. 1–2

²⁵ Kurdistan24, *Kobani Remains Under Siege Despite Damascus–SDF Agreement*, 11. února 2026, [url](#)

Syrská vláda obvinila kurdské síly z porušování příměří, ty to odmítly, 21. ledna 2026

Syrští Kurdové oznámili dosažení předběžné dohody s vládou o svém začlenění, 13. října 2025

Syrská vláda podepsala dohodu se syrskými Kurdy o jejich začlenění, 10. března 2025

Syrští Kurdové požadují federativní uspořádání země, 10. dubna 2025

Sýrie plánuje uzavřít dva detenční tábory s tisíci civilisty napojenými na IS, 30. ledna 2026

Syrské vládní jednotky vstoupily do města Kámišlí ovládaného kurdskými silami, 3. února 2026

USA kvůli větší bezpečnosti přesouvají 7000 vězňů z řad IS ze Sýrie do Iráku, 21. ledna 2026

Dánsko, Danish Immigration Service, *Syria – Situation of Certain Groups* [Sýrie – situace vybraných skupin], prosinec 2025, <https://us.dk/media/ogjlgcjm/syria-situation-of-certain-groups.pdf>, přístup 12. února 2026

Evropská Unie – Agentura EU pro azyl (EUAA), *Country of Origin Information (COI) Report Methodology* [Zpráva EUAA o metodologii informací o zemích původu (IoZP)], únor 2023, https://coi.euaa.europa.eu/administration/easo/PLib/2023_02_EUAA_COI_Report_methodology.pdf, přístup 12. února 2026

International Crisis Group (ICG),

Crisis Watch: Syria, August 2025 [Crisis Watch: Sýrie, srpen 2025], srpen 2025, <https://www.crisisgroup.org/crisiswatch/database?location%5b%5d=83&created=>, přístup 12. února 2026

Crisis Watch: Syria, September 2025 [Crisis Watch: Sýrie, září 2025], září 2025, <https://www.crisisgroup.org/crisiswatch/database?location%5b%5d=83&created=>, přístup 12. února 2026

Crisis Watch: Syria, October 2025 [Crisis Watch: Sýrie, říjen 2025], říjen 2025, <https://www.crisisgroup.org/crisiswatch/database?location%5b%5d=83&created=>, přístup 12. února 2026

Crisis Watch: Syria, November 2025 [Crisis Watch: Sýrie, listopad 2025], listopad 2025, <https://www.crisisgroup.org/crisiswatch/database?location%5b%5d=83&created=>, přístup 12. února 2026

Crisis Watch: Syria, December 2025 [Crisis Watch: Sýrie, prosinec 2025], prosinec 2025, <https://www.crisisgroup.org/crisiswatch/database?location%5b%5d=83&created=>, přístup 12. února 2026

Crisis Watch: Syria, January 2026 [Crisis Watch: Sýrie, leden 2026], leden 2026, <https://www.crisisgroup.org/crisiswatch/database?location%5b%5d=83&created=>, přístup 12. února 2026

Kurdistan24, *Kobani Remains Under Siege Despite Damascus–SDF Agreement* [Kobani zůstává v obležení navzdory dohodě mezi Damaškem a SDF], 11. února 2026, <https://www.kurdistan24.net/en/story/893442>, přístup 12. února 2026

Reuters, *Syria extends ceasefire with Kurdish forces by 15 days* [Sýrie prodlužuje příměří s kurdskými silami o 15 dní], 24. ledna 2026, <https://www.reuters.com/world/middle-east/syrian-troops-kurdish-forces-poised-front-lines-truce-deadline-looms-2026-01-24/>, přístup 12. února 2026

United Nations Children's Fund (UNICEF), *Syrian Arab Republic – Humanitarian Flash Update #4* [Syrská arabská republika – Humanitární zpráva č. 4], 29. ledna 2026, [https://www.unicef.org/media/178626/file/Syrian-Arab-Republic-Humanitarian-Flash-Update-No.4-\(Escalation-of-Violence-in-Aleppo\)-29-January-2026.pdf](https://www.unicef.org/media/178626/file/Syrian-Arab-Republic-Humanitarian-Flash-Update-No.4-(Escalation-of-Violence-in-Aleppo)-29-January-2026.pdf), přístup 12. února 2026

Velká Británie, Home Office, *Country Policy and Information Note; Syria: Kurds and Kurdish areas* [Politika vůči zemi a informace o zemi; Sýrie: Kurdové a kurdské oblasti], prosinec 2025, https://assets.publishing.service.gov.uk/media/694964d71a2e540ccd8a5499/SYR_CPIN_Kurds_and_Kurdish_areas.pdf, přístup 12. února 2026